
شلاق زدن به دلیل بی حجابی 
خلاف شرع است

محمدتقی فاضل میبدی، عضو مجمع محققین و 
مدرســین حوزه علمیه قم در گفت وگو با دیده بان 
ایران درخصوص حکم شــاق بــرای بی حجابی 
گفت: »در ابتدا اظهار تاســف می کنــم از اجرای 
چنین احکامی که باعث وهن به دین و اسام تلقی 
می شود. ما در احکام اسام به ویژه احکام کیفری 
اســام، باید روح قانون را در نظــر بگیریم. بدین 
معنا که درنظر بگیریم مجازاتی که اعمال می شود 
چقدر تاثیر و جنبــه بازدارندگی دارد. اگر حکمی 
را اجرا کنید که جنبــه  بازدارندگی و نتیجه ندارد، 
اجرایش مهمل می شــود و کار درستی نیست. بر 
این باورم که شــاق زدن زنی به دلیل بی حجابی، 
خاف شــرع، عرف و عقل اســت.« او ادامه داد: 
»اگــر حجاب انتخابی جرم اســت )که به نظر من 
نیســت(، باید به گونه ای برخورد کرد که فردی که 
حجابش را کنار گذاشــته است، متذکر شود. اگر 
بــا تهدید، زندان و شــاق فرد را متذکــر کنیم، از 
حکم نفــرت پیدا می کند. به بــاور من اصل اولیه 
دین، شــفقت، رحمت و محبت است نه خشونت 
و غضــب. در جامعــه ما برخــی از آقایــان چه در 
خطبه ها و چه در جاهای دیگر بنایشــان بر دعوا و 
خشــونت با هر پدیده ای است. این روش و منطق 
باید عوض شــود.« فاضل میبدی افزود: »و به نظر 
من اگر آقایان حاکمیت بخواهند مسئله حجاب را 
حل کنند، راهش این نیســت که در ایستگاه های 
مترو حجاب بان بگذارند و دوبــاره دعوا و درگیری 
رخ دهد. چه لزومی دارد ما آنقدر هزینه بر کشــور 
تحمیل کنیم بــرای کاری که نتیجــه مثبتی هم 
ندارد. در هر صورت این نوع برخوردی که با حجاب 

اختیاری وجود دارد، در اسام نیامده است.« 

مردمی که 
گمانه زنی های اولیه 
سقوط را غیرواقعی 

می دانستند و مقصر 
بودن عامل داخلی 
در این فاجعه تلخ 

انسانی را غیرممکن، 
حالا به نقطه ای 

رسیده اند که در پی 
تردید و اضطراب 

برخی حوادث اولین 
حرف شان این 

 است: »واقعیت 
غیر از این است...«

 اینها دست دولت احمدی نژاد را 
از پشت بستند

مسیح مهاجری، مدیرمســئول روزنامه جمهوری 
اسامی در گفت وگو با خبرآناین گفت: »ما زمان 
احمدی نژاد فکر می کردیــم بدترین دولتی که در 
این کشور ســر کار آمده، دولت احمدی نژاد است 
ولی الان می بینیم نه، همین دولت فعلی دســت 
احمدی نژاد را از پشــت بســته اســت. علت این 
وضعیت بدتر هم این است که احمدی نژادی ها و 
گروه دیگری تندروتر از آنها، همه با هم دست اندرکار 
هســتند. آن وقت فقــط احمدی نژادی ها بودند؛ 
هر کاری می کردند، خرابــکاری می کردند و خود 
اصولگراها به آن دولت می گفتند دولت انحرافی!« 
او ادامــه داد: »چیزی که که مــا از اول می گفتیم 
ولی آنها بعدها گفتنــد و اعتراف کردند. الان، هم 
آن احمدی نژادی ها سرکارند و هم یک عده تندتر 
از آنها اضافه شده اند، به همین دلیل، بله، بدتر از 
آن دوران است.« مهاجری در بخش دیگری درباره 
گســترش روند هاشــمی زدایی در کشــور گفت: 
»علت کلی  این موضوع آن است که آقای هاشمی 
آدم بزرگی بود. خیلی طبیعی هم هست. آدم های 
بزرگ را نمی خواهند. حالا چرا؟ برای اینکه اگر آدم 
بزرگ، حرف هایش، کارهایش، افکارش، مطالبش 
مطرح شــود، حالا از صداوســیما پخش شود، در 
مطالــب روزنامه ها بیاید یا به شــکل های مختلف 
مطرح شــود، به گوش مردم برسد و به چشم مردم 
بیاید، اولین سوالی که به ذهن مردم می رسد این 
است که این آدم به این بزرگی را پس چرا نگذاشتید 
کار کند؟ ۲۰ سال چرا کنار بود؟ این همه مدت چرا 
او را سانســور کردید؟« او ادامه داد: »اصاً فلسفه 
این سانسور این اســت. آدم بزرگ را نمی خواهند 
مطرح کنند چون کوچک بودن خودشان نمایان 
می شــود و برای مردم سوال می شــود و بعد مردم 
متوجه می شــوند که اگر فان جا، فان مشــکل 
و فان بحــران پیش آمد، به خاطر ایــن بود که از 
این انســان بزرگ اســتفاده نکردید و از کوچک ها 

استفاده کردید.«
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و شــب  هم مستقر بودند و عملیات را در محل انجام می دادند. این 
را الان به ما گفتند و ایشــان به ضوابط متقن ایکائــو و دولت که در 
آیین نامه ســوانح و حوادث به صراحت عنوان شده، عمل نکردند و 
تمام لوازم الکترونیک بچه ها و مسافران را از بین بردند. الان می دانیم 
دقیقاً این لوازم کجاســت و در همان حوالی قرار دارد. همه وسائل 
را نابود کردند و حتی کارت شناســایی را نابود کردند به حدی که از 
زینب فقط یک پاسپورت و از محمد هم فقط یک کارت بیمارستان 
به دســت ما رسید، در صورتی که موبایل محمدحسین عزیز تا آخر 
شــب همان ۱۸ دی ماه زنگ می خورده چراکه عمه اش با او تماس 
می گرفت. اولین موضوع شــکایت ما را که تعلــل و قصور در انجام 
وظیفه نگهداری از صحنه بود با این بهانه که مدیرکل رســیدگی به 
شکایات یا نظارت بر کیفیت شهادت داده است که کسی که مسئول 
صحنه بوده، کار خود را به خوبی انجام داده، مبرا دانستند. نکته دوم 
نیز برای نشر اکاذیب با توجه به اینکه مطمئن هستیم روز چهارشنبه 
و پنجشــنبه می دانســتند که هواپیمای عزیزان ما با موشک مورد 
اصابت قرار گرفته اما اعام آن تا روز شنبه به تعویق افتاد که در نهایت 
اطاعیه ستاد کل نیروهای مسلح منتشر شد. به این شکایت نیز به 
این دلیل رسیدگی نکردند و گفتند چون یک سال از واقعه گذشته 
مشــمول مرور زمان شده است و حکم برائت علیه شکایت ما ده روز 
پیش صادر شد. متاسفانه رسیدگی قضایی در کشور ما بدین ترتیب 
اســت. البته در کنار این رسیدگی قضایی، اقدامات معتنابهی نیز 
انجام شده؛ از جمله اینکه چهار کشور متضرر علیه اقدامات ایران در 
دادگاه بین المللی کیفری شکایت کردند و در کنار این قضیه دادگاه 
عالی تورنتو اواخر سال گذشته میادی برگزار و شکایتی علیه ایرلاین 
انجام شده و یکسری یافته های بسیار ارزشمندی مطرح شد. البته 
بحث ارجاع به سازمان هوانوردی بین المللی ایکائو نیز مطرح است 
و امیدواریم کارهای آن انجام شود. در مجموع وضعیت دادگاه بدین 
صورت بوده و یکی از دلایل دیگر سوگ و داغ تجمیعی، همین است.

Ó  خانــواده ی شــما از ابتدا معتقد بود رســیدگی قضایی به 
پرونده بایــد در ایران انجام شــود. با توجه بــه نتیجه ای که 
حاصل شد و با توجه به اینکه تعدادی از خانواده ها در مجامع 
بین المللی شــکایت ثبت کردند، شــما نیز از طریق مجامع 

بین المللی پیگیر این موضوع شدید؟ 
اسدی لاری: خیلی دیر عضو انجمن شدم و کمتر از سه چهار ماه در 
آن بودم. از آن انجمن بیرون آمدم و به دلایل متعددی عضو انجمن 
خانواده ها نیســتم. آن ها هم به نظر می رسد تاش هایی کردند اما 
متاســفانه در جهت دادخواهی فعال نبودند. ما فکر می کنیم که از 
جهاتی حتماً و لابد بر حســب آشنایی که با مبانی موضوع داشتیم 
و اعتمــادی که به وکا در داخل و خارج داشــتیم، اقدام خود را در 
سیســتم نظام قضایی ایران متمرکز کردیم و آن لازم بود و هست اما 
حد یقف ندارد و متاســفانه خیلی به عدالت رفتار نشد. از ابتدا نیز 
در پرونده هایــی که مطرح بوده، مشــارکت داشــتیم و تقریباً همه 

خانواده ها در پرونده هایی که در بیرون مطرح است، حضور داشتند 
و مهمترین آن، پرونده دادگاه عالی آنتاریو اســت کــه در اواخر ماه 
دسامبر گذشته برگزار شد. در این پرونده یک شکایت گروهی مطرح 
است به نام Class Action که همه عضو آن هستند مگر اینکه کسی 
اعام کند نمی خواهد عضو باشــد. مهمتریــن کار از بیرون همین 
بــوده و همدردان و دوســتان انجمن نیز شــاید به عنوان نتیجه کار 
خود بدانند اما واقعیت نــدارد و چیزی بود که از ابتدا وکا پیگیری 
می کردند. در مجموع بحــث دادخواهی حتماً منحصر به کارهای 
نظام قضایی ایران نیســت اما نقطه شروع آن از نظر ما و نظر وکای 
آگاه داخلی و خارجی این بود که باید از نظام قضایی ایران باشــد و 
اگر نظام قضایی ایران نتواند عدالت را برقرار کند، به سمت اقداماتی 
- برای مثال در  ICC )دیوان کیفری بین المللی/ دادگاه بین المللی 

لاهه( مطرح خواهد شد - می رود.
Ó  آیا دلیل قانع کننده ای برای اینکه وســایل فرزندان شــما 

بازگردانده نشده ارائه شده است؟ 
اسدی لاری: متاسفانه دلیل قانع کننده ای برای بازگرداندن وسایل 
بچه ها ارائه نشــد. چه در خال تحقیق و چه در مرحله رســیدگی 
در دادگاه بارهــا و بارها به صورت شــفاهی و کتبی مطرح کردیم و 
اعتراض کردیم و حتــی در مراجع بالاتر نیز اعتراض کردیم و آن ها 
نیز هیچ کدام کاری نکردند چراکه دقیقاً می دانیم کجاســت و این 
نهــاد امنیتی کــه در واقع همان تیم شــلیک کننده بــوده از ابتدا 
دستور کارش این بود که تمام وسائل الکترونیکی و کارت شناسایی 
مسافران را جمع آوری و تخریب کنند چراکه می دانستند که با قشر 
فرهیخته ای از مسافران روبه رو هستند و حتماً عزیزان ما در خال آن 
۴ دقیقه شروع کرده بودند به فیلمبرداری و اگر اینها جمع می شد 
و اطاعاتی که آن زمان بود، اقدام می شد، پرونده قطوری می شد 
علیه کســانی که این جنایت را انجــام دادند. هیچ توضیحی به ما 

ندادند چراکه می دانستند هر توضیحی به ضرر آن ها خواهد بود. 

Ó  فکر می کنید در تمام این ســال ها به همه ابعاد این ماجرا 
پرداخته و برای شما مشخص شده است؟ 

اســدی لاری: ما بســیاری از جنبه هــا را در دادگاه بــاز کردیم و 
هیچ گونه رسیدگی نشــد. از افرادی نام بردیم که دخیل بودند و 
نام آن ها در بین ده نفر نبود و می دانســتیم که برای مثال پست 
فرماندهــی نیروی مربوطه که حدود ده ها واحد شــلیک کننده 
تحت نظر داشته، فیلم و مکالمات سامانه شلیک کننده را به ما 
بدهند و حتی درخواســت کردیم فیلم فــرودگاه را به ما بدهند. 
مکالمات ۱۵ دقیقه اول جعبه ســیاه کابیــن را به ما بدهند؛ اما 
هیچ وقت به ما ندادند. گفتیم اقداماتی که در این بین شــده از 
وقتی که کادر پرواز شماره ۷۵۱ در تهران نشست و همه اینها فیلم 
دارد را به ما بدهند، اما نه به ما بلکه به وکا هم ندادند. در زمینه 
مکالمات و دســتوراتی که در SOC و IDOC صادر شــد گفتیم 
اینها را به ما بدهند که آیا درخواست کلیر کردن)clear (آسمان 
بوده و در چه مقاطعی آســمان کلیر شده و مسائل مختلفی که 
به پروتکل های نظامی ارتش و سپاه باز می گردد و ستاد کل باید 
ورود می کرد را نگفتند و این موارد را هرچند به ما نگفتند اما ما به 
صورت روشن همه اینها را داریم. اقداماتی که باید بین سازمان 
نظامی یعنی SOC و IDOC و مرکز کنترل ترافیک هوایی کشور 
انجام می شد را هیچ وقت به ما نگفتند و البته اطاعات این موارد 
را داریم. اقداماتی که در ارتباط با نمایندگی شرکت هواپیمایی 
اوکرایــن در تهران انجــام دادند و البته بازجویــی کردند را به ما 
نگفتند. البته الان اطاعات جالبی را از طرف اوکراینی به دست 
آوردیم. ابتدا قطع ارتباط را مطرح کردند و بعد متوجه شدیم هیچ 
قطع ارتباطی در کار نبوده و اینها را در جریان رســیدگی روشن 
نکردند. دو نیروی کارشناسی تنظیم کردند که یک گروه همگی 
از نظامی ها بودند و متاسفانه اسامی این افراد را هیچ وقت برای 
ما مشــخص نکردند؛ هرچند که الان اســامی را داریم. گزارش 
دوم کارشناســانی بودند که مرور اقدامات قبلی را انجام دادند و 
در دادگاه از پاســخ دادن به سوالات ما عاجز ماندند. موضوعات 
فنی مختلفی وجود دارد که روشن نشد و متاسفانه متوجه شدیم 
بسیاری از مواردی که در دادگاه گفته شد، صحت نداشت. البته 

اینها چیزهایی نیست که تاریک بماند و روشن خواهد شد.

متاسفانه دلیل 
قانع کننده ای 

برای بازگرداندن 
وسایل بچه ها ارائه 
نشد. چه در خلال 

تحقیق و چه در 
مرحله رسیدگی 
در دادگاه بارها 

و بارها به صورت 
شفاهی و کتبی 
مطرح کردیم و 
اعتراض کردیم 

و حتی در مراجع 
بالاتر نیز اعتراض 
کردیم و آن ها نیز 
هیچ کدام کاری 

نکردند

با حضور در یک برنامه تلویزیونی با رد احتمال انفجار هواپیما 
با شلیک موشک گفت: »آتش بیش از یک دقیقه در هواپیمای 
بوئینگ ۷۳۷ اوکراینی بوده است و قبل از سقوط همه شاهدان 
آتــش را دیده انــد و اگر اصابت موشــک بــود، هواپیما منهدم 
می شــد. امکان انفجار این هواپیما بر اثر شــلیک موشــک از 
لحاظ فنی وجود نــدارد.« درحالی که در همان روز ۱۹ دی ماه 
سی ان بی سی به نقل از مقامات آمریکایی اعام کرد: »مقامات 
اطاعاتی آمریکا اعام کردند که تصاویر ماهواره ای شناسایی 
مادون قرمز مستقر در فضا با اطمینان شلیک و نزدیک شدن دو 

موشک سطح به هوا به بدنه هواپیما را نشان می دهد.«
نخســت وزیر کانادا نیز ۱۹ دی ماه در یک کنفرانس خبری 
اعــام کرد، براســاس اطاعاتی که از منابــع مختلف به آن ها 
رســیده و همچنیــن اطاعــات ســازمان اطاعاتــی کانادا، 
هواپیمای اوکراینی در اثر شــلیک یک موشک زمین به هوای 

ایرانی سقوط کرده است.
۲۰ دی مــاه ایرنــا، خبرگزاری وابســته به دولت با انتشــار 
گزارشــی با اشــاره به موج خبری ایجادشــده درباره ســقوط 
هواپیمــای اوکراینی ۷ دلیل بــرای اثبات دروغ بــودن ادعای 
برخورد موشک با هواپیمای اوکراینی را مطرح می کند، از جمله 
بی توجهی به خبر رویترز که شلیک موشک را مردود می داند، 
صحبت های فیلم اولیه که به آتش گرفتن هواپیما اشــاره دارد 
و حرفی از اصابت موشک نیست، تفاوت محل سقوط هواپیما 
و محل ادعایی برخورد موشــک، قطع ارتبــاط هواپیما با برج 
مراقبت که به دلیل مشــکل سیســتمی رخ داده، عدم وجود 
اثرات برخورد موشک روی لاشه هواپیما، حوادث مشابه شرکت 
بوئینگ و ماجرای جعبه ســیاه و یک سناریوی سیاسی با سه 
هدف تحت تاثیر قرار گرفتن عملیات شهید سلیمانی، برخورد 
موشک روســی به هواپیمای اوکراینی و بلند شدن آتش تنش 
بین دو کشور و نقش ایالات متحده را در نظر می گیرد. شاید این 
تحلیل و بی خبری ایرنا از این جهت دور از ذهن نباشــد که به 
گفته وزیر امور خارجه وقت کشور، محمدجواد ظریف، مقامات 
بلندپایه دولــت از جمله وزیــر امور خارجــه در گفت وگوهای 
محرمانــه دخالت داده نشــدند و از ماجرای ســقوط اطاعی 
نداشتند. او در فایل صوتی  که در آن  به توضیح ماوقع به سعید 
لیاز پرداخته و بدون هماهنگی اش پخش شد، گفته بود: »من 
ظهر جمعه رفتم جلسه ویژه ای که در دبیرخانه شورای امنیت 
بود، عرض کردم که حالا دنیا دارد می گوید موشک خورده، اگر 
واقعاً موشــک خورده بگویید ببینیم چجوری می توانیم عاج 

کنیم، خداشــاهده آنگونه با من برخورد کردنــد که انگار کفر 
ابلیس گفتم و گفتند برو توئیت بزن و تکذیب کن در صورتی که 

آقایان صبح پنجشنبه می دانستند موشک خورده.«
در عین حال رسانه های اصولگرا بر دخالت آمریکا و اسرائیل 
در این موضوع تاکید می کردند و احتمال جنگ الکترونیک را 
قوی می دانستند. این موضوع به ویژه پس از اعام رسمی علت 
سقوط هواپیما، پررنگ تر می شود. باشگاه خبرنگاران جوان و 
خبرگزاری تسنیم از دست پنهان آمریکا در این ماجرا نوشتند 
و روزنامه فرهیختگان به حضور هواپیمای اوکراینی ســه هفته 
پیش از ماجرا در اسرائیل اشاره کرد که البته نقش این موضوع 

در ماجرای سقوط مشخص نشد.

وای از غمی که تازه شود با غمی دگر �
تکذیب های پی در پی، ســه روز انکار واقعیت و سرانجام صبح 
تلخ ۲۱ دی ماه و بیانیه ستاد کل نیروهای مسلح که مسئولیت 
این حادثــه را متوجه داخل کرد، چنان شــوکی به جامعه وارد 
کرد که به گفته بسیاری تلخ تر و شوکه کننده تر از خبر شنیدن 
سقوط هواپیما بود. در این اطاعیه اعام شد، به دلیل تهدید 
رئیس جمهور و فرماندهان نظامی آمریکا نیروهای مسلح برای 
پاسخگویی به حمات احتمالی در بالاترین سطح آماده باش 
قرار داشــتند. در ســاعات پــس از انجام عملیات موشــکی، 
پروازهای جنگی نیروهای تروریستی آمریکایی پیرامون کشور 
افزایش یافته و مشــاهده اهداف متعدد بــر روی رادار موجب 
حساسیت بیشتر در مجموعه های پدافند هوایی گردید. پرواز 
شــماره ۷۵۲ خطوط هوایی اوکراین در چنین شرایط بحرانی 
از فــرودگاه امام حرکت کرده و براثر بروز خطای انســانی مورد 

اصابت قرار گرفته است.
»خطــای انســانی« واژه ای بود که پــس از برعهده گرفتن 
مسئولیت این اقدام به دفعات مطرح شد. سردار حاجی زاده، 
فرمانده هوافضای ســپاه در نشســت خبری همان روز اعام 
کــرد، صبــح روز چهارشــنبه وقتــی از این خبر مطلع شــد، 
بافاصله به مســئولان اطاع داد: »بــه من گفتند که هدفی 
را زدیم، ولی تقارن آن یک مقدار من را به شــک انداخت. من 
غرب کشــور بودم، ولی بافاصله به ســمت تهران آمدم. ولی 
بین راه با مسئولان تماس گرفتم و گفتم این اتفاق افتاده و من 
احتمال بالا می دهم که هواپیمای خودی را زدیم.« او تقصیر 
را از گردن ســازمان هواپیمایی کشوری برداشت و گفت آن ها 
براســاس دانسته های خود عمل کرده بودند و در پایان با بیان 

اینکه این اتفاق »خطای انسانی« است، تصمیم گیری عجولانه 
یک فرد را علت این اتفاق و فاجعه بزرگ مطرح کرد.

پــس از اعام بیانیه ســتاد، اعتراضاتــی در نقاط مختلف 
کشــور برگزار شــد، چراهای بی جوابی در اذهان بــود و مردم 
خواهان برخــورد قاطع با افراد خاطی بودنــد. همین پرونده 
پیگیری موضوع را باز کرد. برای این ســانحه تلخ و دردناک در 
دادگاه نظامی پرونده ای تشــکیل شد اما جلسات این دادگاه 
مورد اعتراض خانواده های قربانیان قرار گرفت و در نهایت پس 
از سه ســال ونیم رای نهایی دادگاه فروردین ماه امســال صادر 
شــد؛ رایی که انتظار خانواده های قربانیان را برآورده نکرد. به 
مناسبت چهارمین سالگرد سقوط ناگوار هواپیمای اوکراینی، 
گفت وگویی با برخــی خانواده های قربانیان انجــام داده ایم، 
خانواده هایی که در ســوگ بی پایان عزیزان خود می ســوزند و 
همچنان در جست وجوی پاسخ پرسش های خود  هستند. البته 
بسیاری از خانواده ها  در پیگیری هم میهن حاضر به مصاحبه 
نبودند و فقط دو نفر از این خانواده ها از اذیت شدن شان در پی 
گفت وگوها و پیگیری هایشــان گفتند و خانواده اسدی لاری و 

دانشمند با هم میهن گفت وگو کردند که در ادامه می آید.

مردگانی که زنده  نخواهند شد �
آقای دانشــمند کــه دختر، دو نوه و همســر دخترش در این 
حادثــه جان باخته اند در گفت وگو با هم میهن از حال و هوای 
این روزهای خانواده اش می گویــد: »من فراموش نکرده ام و 
هفته ای یک بار ســر خاک بچه ها می روم. اما همسرم خیلی 
ناراحت می شــود و گاهی که یادش می افتد می گوید بچه ها 
کانــادا هســتند و دارند زندگــی می کنند و از ایــن نظر هنوز 
متعادل نشــده ایم. درباره دادگاه غیرمســتقیم شنیده ام و از 
نظــر من بچه های من مرده اند و هرکاری هم که بکنند از نظر 
من زنده نخواهند شــد و اینکه معلوم شود چه کسی آن ها را 
کشــته، برای من مهم نیســت. برای من هیچی از این حادثه 
روشــن نشــده اســت و آنطور که برآورد می کنند، جزو اسرار 
است. در نهایت هیچ چیزی بازگردانده نشد، به بچه ها موقع 
رفتن گفتیم طاهایــی که اینجا نگه می داشــتیم را از بانک 
گرفتیــم و گفتیم با خودتان ببرید و اســتفاده کنید و آن ها را 
با خود بردند، پول، وسیله های شخصی و هیچ چیزی نصیب 
ما نشــد. تنها کارت بانک و شناســایی که آن هم سوخته بود 
را تحویل فامیل ما دادند که او هم گفت شــما ببینید ناراحت 

می شوید و دست ما نداد.«


